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در مجلــس با اعلام انحــراف در ۳۶ مورد از ۵۱ 
طرح بررسی شده واگذاری اراضی ملی در مازندران 
گفــت: قرار بــوده که در یک زمین مشــخص، 
مجموعه پرورش ماهی ایجاد شود، اما آن مجموعه 
به کافی شــاپ تبدیل شــده یا در یک مجموعه 
گردشگری، ساخت وســازهای مسکونی صورت 

گرفته است.
در هفته های اخیر موضوع قطع ۳۰ درخت، تعداد زیادی نهال 
و پاکتراشی بخشی از عرصه جنگلی واقع شده در حریم آب بندان 
الیمالات شهرستان نور استان مازندران به منظور ایجاد پارکینگ 
برای یک مجموعه گردشگری خصوصی، اعتراض بسیاری از 
دوستداران محیط زیست منطقه را به همراه داشته است. اگرچه 
براساس بیانیه سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور درباره این 
ماجرا، هلدینگ گردشگری مربوطه رأسا اقدام به قطع درختان و 
نهال های عرصه ۱.۲ هکتاری پاکتراشی شده کرده است، اما با 
توجه به این که این زمین در حریم دکل برق فشــار قوی قرار 
گرفته، طبیعتا مسئولان شرکت توزیع برق استان مازندران نیز 

باید نسبت به وقوع این تخلف پاسخگو باشند. 
البته آن طور که نقی شعبانیان، معاون امور جنگل سازمان منابع 
طبیعی به ایلنا گفته است، طبق قانون، شرکت برق منطقه ای 
مجوز دارد نهال هایی که قطر آن ها کمتر از ۷.۵ سانتی متر است 
و در زیر دکل های برق فشار قوی قرار گرفته اند را برداشت کند تا 
این نهال ها به درخت تبدیل نشوند و با آسیب زدن به سیم های 
عبوری، حادثه ایجاد نکنند، اما براساس بیانیه منتشرشده توسط 
اداره کل و آبخیزداری استان مازندران – منطقه ساری، در این 
ماجرا نه فقط تعداد قابل توجهی نهال قطع شده، بلکه ۳۰ درخت 
بالغ و مقدار قابل توجهی خاک نیز برداشت شده است و دادستانی 
استان مازندران نیز این موضوع را تخلف تشخیص داده و دستور 
پلمب کردن پارکینگ مد نظر را داده اســت. »ولی الله فرزانه« 
نماینده مردم شهرستان های نور و محمودآباد در مجلس نیز در 
گفت وگــو با ایلنا ضمن تاکید بر وقوع تخلف در موضوع قطع 
درختان و نهال های حریم آب بندان الیمالات، اظهار داشــت: 
طبق قانون، وزارت نیرو موظف است که با سازمان منابع طبیعی 

هماهنگ کند و نهال هایی که در عرصه های طبیعی مختلف 
کشــور در حریم دکل برق فشار قوی قرار گرفته اند را برداشت 
کند تا این نهال ها به درخت تبدیل نشــوند و برای سیم های 
برق خطر ایجاد نکنند. این کار نیز باید توسط خود وزارت نیرو 
یا شرکت های تابعه آن نظیر شرکت های برق منطقه ای انجام 
شــود و این شرکت ها حق ندارند که برای برداشت نهال ها به 
بخش خصوصی مجوز بدهند. وی افزود: برداشــت نهال ها در 
حریم دکل های برق فشار قوی در تمام عرصه های جنگلی باید 
به صورت سالانه انجام شود، اما در جنگل الیمالات، سال ها بود 
که برداشت نهال های محدوده حریم دکل برق انجام نشده بود. 
به همین دلیل، با توجه به استعداد بالای رشد گونه های گیاهی 
بر اثر خاک حاصلخیز و رطوبت بالای استان مازندران، هم تعداد 
نهال های موجود در حریم دکل برق افزایش پیدا کرده بود و هم 
تعدادی از این نهال ها به درخت تبدیل شده بودند. در این شرایط، 
وقتی قرار بر پاکتراشی عرصه شد، تعداد نهال ها و درختانی که 
نیاز به قطع آن ها وجود داشت، بیش از حد مورد نظر بود. البته 
تخلف مهم در این زمینه، آن است که این کار بدون هماهنگی و 

اخذ مجوز از اداره کل منابع طبیعی استان انجام شد. 
ساخت وساز غیرقانونی در اراضی ملی واگذارشده 

در روستای »کرات کتی« 
نماینده مردم شهرستان نور در مجلس همچنین در واکنش 
به برخی اظهارات مبنی بر این که باید پشت پرده موضوع قطع 
درختان جنگل الیمالات مشخص شود، گفت: مساله الیمالات 
فقط یک نمونه از تخریب عرصه های جنگلی در شهرستان نور 
است و در بخش های دیگری از این شهرستان نیز با مواردی از 
تعرض به عرصه های منابع طبیعی مواجه هستیم که باید پشت 
پرده آن ها نیز مشخص شود؛ یکی از این موارد، موضوع واگذاری 
زمین ۱۰۰ هکتاری در روستای »کرات کتی« شهر چمستان 
شهرســتان نور توسط ســازمان امور اراضی به فردی با هدف 
تاســیس مجتمع کشت و صنعت است، به نحوی که این فرد 
بخشــی از زمین ها را به دیگران فروخته است و عده ای نیز در 
حال ساخت وساز در آن زمین ها بوده اند که با شکایت اهالی روستا 

جلوی این ساخت وسازها گرفته شده است. 
 دبیر کمیســیون برنامه و بودجه مجلس ادامــه داد: در حال 

حاضر به دلیل وجود تعارض بین اهالی روستای »کرات کتی« 
و خریداران زمین ها، جلوی ساخت وســازها گرفته شده است و 
پرونده در دادستانی شهرستان نور در دست بررسی قرار دارد. البته 
فردی که زمین ها را به خریداران فروخته است، مدعی است که 
مجوزهای مربوطه را به صورت شفاهی از مقامات استانی گرفته 
است و خریداران هم می گویند که سند رسمی در اختیار دارند، 
اما بخشی از زمین ها با مراتع اهالی روستا در تعارض است و به 
همین دلیل، افراد محلی به دادستانی قضایی شکایت کرده اند. 
در هر صورت، باید مشخص شود که متصدی مجتمع کشت و 
صنعت مربوطه با مجوز کدام نهاد اقدام به فروش زمین هایی از 

اراضی ملی کرده است. 
 ساخت وساز در ۸۰ هکتار از عرصه های واگذارشده 

به شرکت زیرمجموعه بنیاد شهید 
فرزانه همچنیــن به واگذاری یک زمیــن ۴۰۰ هکتاری در 
روستای »بهدشت« شهر چمســتان شهرستان نور به یکی 
از شرکت های زیرمجموعه بنیاد شهید نیز اشاره کرد و گفت: 
در گذشــته، یک زمین ۴۰۰ هکتاری برای انجام امور کشت و 
زرع، پرورش ماهی، زراعت چوب، ایجاد گلخانه و کاربری های 
مشابه به شرکت شاهد که زیرمجموعه بنیاد شهید است، واگذار 
شــده بود، اما در سال های بعد حدود ۸۰ هکتار از این زمین ها 
توسط برخی سودجویان تصرف شد و در حالی که سودجویان 
در این زمین ها مشغول ساخت وســاز بودند، دادستانی استان 
مازندران جلوی این ساخت وســازها را گرفت. در حال حاضر 
ساخت وسازها متوقف شده و با تغییر هیات مدیره شرکت شاهد، 
قرار است تصمیم جدیدی برای ایجاد کاربری های مربوط به 

حوزه کشاورزی در این زمین ها گرفته شود. 
این نماینده مجلس تاکید کرد: اگر قرار است پشت پرده موضوع 
قطع درختان جنگل الیمالات مشخص شود، باید پشت پرده 
ماجرای فروش زمین های واگذارشده به مجتمع کشت و صنعت 
در روستای »کرات کتی« و ساخت وساز در بخشی از زمین های 
واگذارشده به شرکت شاهد در روستای »بهدشت« که هر دو در 
شهر چمستان شهرستان نور قرار گرفته اند نیز مشخص شود تا 

دغدغه مردم شریف شهرستان و استان رفع شود. 

بروز انحراف در ۳۶ مورد از ۵۱ طرح بررسی شده 
واگذاری اراضی ملی در مازندران

فرزانه با بیان این که در سال های گذشته در موارد مختلفی در 
سطح استان مازندران شاهد بروز انحراف در طرح هایی بوده ایم 
که براساس آن ها زمین هایی از اراضی ملی به بخش خصوصی 
واگذار شده است، عنوان کرد: در سال های اخیر عرصه های ملی 
مختلفی برای اجرای طرح های کشت موقت، دامپروری، پرورش 
آبزیان، مجموعه گردشگری، کشت و صنعت، گلخانه و … به 
بخش های خصوصی واگذار شده است که در بسیاری از موارد، 
اجرای این طرح ها نسبت به آنچه در مجوز ابتدایی طرح مطرح 
شده بود، به انحراف رفته است؛ مثلا قرار بوده که در یک زمین 
مشخص، مجموعه پرورش ماهی ایجاد شود، اما آن مجموعه 
به کافی شــاپ تبدیل شــده یا در یک مجموعه گردشگری، 
ساخت وسازهای مسکونی صورت گرفته است. وی خاطرنشان 
کرد: در آخرین جلسه شورای برنامه ریزی استان مازندران که در 
تاریخ ۱۸ فروردین ۱۴۰۳ برگزار شد، ۵۱ طرح در زمینه واگذاری 
اراضی ملی برای ایجاد کاربری های مختلف مورد بررسی قرار 
گرفت و مشخص شــد که ۳۶ مورد از این طرح ها نسبت به 
مجوز اولیه صادرشده، به انحراف رفته است. در همین راستا در 
جلسه مذکور تصویب شد که خود دستگاه اجرایی صادرکننده 
مجوز واگذاری اراضی ملی، اعم از جهاد کشــاورزی، شیلات، 
منابع طبیعی، امور اراضی و شرکت های آب منطقه ای استان، 
باید پس از صدور مجوز، به صورت مستمر بر طرح های مربوطه 
نظارت کنند و اگر هر طرحی نسبت به مجوز اولیه به انحراف 
رفته بود، خود این دستگاه ها باید موضوع را به دادستانی استان 
گزارش دهند. وی در پایان تصریح کرد: استانداری و دستگاه های 
اجرایی استان مازندران که مجوز واگذاری اراضی ملی برای ایجاد 
کاربری های مختلف را صادر می کنند، باید نظارت قدرتمند و 
دقیقی بر اجرای طرح های مربوطه داشته باشند تا هیچ کدام از 
طرح ها نسبت به مجوز اولیه به انحراف نروند؛ در غیر این صورت، 
نهادهای نظارتی و قضایی استان باید به پرونده های مربوطه ورود 
پیدا کنند و مانع تکرار تخلف هایی نظیر قطع درختان، تخریب 

جنگل ها و ساخت وساز در اراضی ملی شوند.

انحراف در ۳۶ واگذاری اراضی ملی

بیانات مهم رهبر انقلاب خطاب به دانشجویان: 
کسی از عدالت دست بر نمی دارد

رهبر انقلاب فرمودند: محیط دانشــجویی،  محیط شاد، زنده، پرهیجان و 
مطالبه گر اســت. نکاتی که امروز دانشجویان مطرح کردند، مغتنم است و 

دست اندرکاران باید آن را بشنوند و روی آن کار کنند.
به گزارش خبرآنلاین، جمعی از دانشجویان و نمایندگان تشکل های دانشجویی عصر دیروز 
یکشــنبه با رهبر انقلاب اسلامی دیدار کردند.در ادامه اهم بیانات رهبر معظم انقلاب در این 

دیدار آمده است؛
*نگاه به واقعیت ها باید ذهن جوان دانشجوی امروز را به سمتی هدایت کند که به گره گشایی 

مشکلات نزدیکتر باشد.
*امروز در بدنه دولت کسانی مشغول کار هستند که تا چندسال پیش مثل شما در همین جلسه 

شرکت و سخنرانی کردند.
*محیط دانشجویی،  محیط شاد، زنده، پرهیجان و مطالبه گر است. نکاتی که امروز دانشجویان 

مطرح کردند، مغتنم است و دست اندرکاران باید آن را بشنوند و روی آن کار کنند.
* نگاه نقادانه را داشته باشید اما نگاه سرافرازانه را هم در قبال پیشرفت های کشور داشته باشید.

*گفتند که نظر رهبری درباره عدالت از سال ۸۰ فرق کرده؛ اگر فرق کرده باشد در جهت اصرار 
بیشتر بر عدالت بوده است. از عدالت کسی دست بر نمی دارد.

دلخوش در نطق میان دستور:
 با روشی که بانک مرکزی در پیش گرفته 

باید منتظر بالاتر رفتن قیمت ارز و سکه باشیم
یک نماینده مجلس گفت:مسلم است با این روشی که بانک مرکزی در پیش 
گرفته باید انتظار داشــت که قیمت ارز و سکه بالاتر از این هم برود، قطعا 
زمانی که نرخ ارز و سکه بالا می رود بر روی کالاهای دیگر هم اثر می گذارد.

سیدکاظم دلخوش اباتری در نشست دیروز مجلس عنوان کرد: حوادثی که در مورد ارز و سکه 
دوباره تکرار می شود مربوط به حواشی و مسائل و درگیری های منطقه ای نیست بلکه به نظر 
من مربوط به سیاست های دولت است که برنامه ریزی بانک مرکزی با آن ها هیچ هماهنگی 
ندارد.  وی ادامه داد: دولت با سند تحول، سیاست را غیر از آنچه الان اجرا می شود، پیگیر بود 
که این روش و برنامه ریزی بانک مرکزی با برنامه ششم توسعه با تجارب سیاست های پولی و 
ارزی در دوران گذشته تا به امروز مغایرت دارد؛ بنابراین بانک مرکزی و دولت باید اصلاح سیاست 
های پولی، به ویژه ارزی که اتفاق می افتد را در دستورکار داشته باشد. این نماینده مجلس، گفت: 
چه می شود که صادرات غیرنفتی دولت در سال اول کار خود ۲۰ درصد افزایش پیدا می  کند 
و ۴.۵ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی اتفاق می افتد اما در سال ۱۴۰۲ برای اولین بار در اقتصاد 
ایران به دلیل سرکوب صادرات و تشویق واردات تراز تجاری تجارت غیرنفتی کشور ۱۷ میلیارد 
دلار منفی می شود؟به گزارش ایلنا، دلخوش با تاکید مجدد بر اینکه این مسائل به هیچ عنوان 
به مسائل بین المللی و حوادث اخیر ربط ندارد، تصریح کرد: مسلم است با این روشی که بانک 
مرکزی در پیش گرفته باید انتظار داشت که قیمت ارز و سکه بالاتر از این هم برود، قطعا زمانی 
که نرخ ارز و سکه بالا می رود بر روی کالاهای دیگر هم اثر می گذارد به عنوان مثال در همین 
چند روز تعطیلات کود مختلف کشاورزان تا ۳۰ درصد افزایش قیمت داشته است. از طرفی دیگر 
پلیس جرائم ۳ تا ۴ برابری برای رانندگان متخلف پیش بینی کرده است در صورتی که بر اساس 
اصل ۵۳ قانون اساسی این موارد باید ابتدا قانون شود بنابراین خواهشم از دولت این است که این 
موارد را کنترل کند چرا که اگر ادامه پیدا کند مردم گرفتارتر می شوند و دولت هم نمی تواند شعار 

سال که جهش تولید با مشارکت مردمی است را محقق کند.

قانون متناسب سازی حقوق بازنشستگان اجرا شود
نماینده مردم اراک در مجلس خواستار تخصیص بودجه برای اجرای قانون 

متناسب سازی حقوق بازنشستگان شد.
محمدحسن آصفری در جلسه دیروز مجلس شورای اسلامی طی تذکر شفاهی اظهار کرد: 
انتظار ما از دولت آن است که قانون متناسب سازی حقوق بازنشستگان را اجرایی کند. سازمان 
برنامه و بودجه نیز باید منابع لازم را برای اجرای متناسب سازی حقوق بازنشستگان تخصیص 
دهد. به گزارش مهر، نماینده مردم اراک در مجلس در ادامه بیان کرد: طرح ساماندهی کارکنان 
دولت هم باید هر چه ســریع تر تعیین تکلیف شود. ســازمان اداری و استخدامی کشور باید 
 وضعیت قرارداد کارکنان دولت را مشــخص کرده و از سوی دیگر باید شرکت های واسطه ای

 حذف شوند.

 درخواست نمایندگان کارگری
 برای تشکیل مجدد جلسه حداقل دستمزد

عضو شورای عالی کار گفت: مصوبه تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۳ بدون امضا 
نمایندگان جامعه کارگری بوده و باید نقض و جلسه جدید تشکیل شود.

به گزارش تجارت نیوز، محســن باقری، نماینده جامعه کارگری در شورای عالی کار گفت: 
نمایندگان جامعه کارگری به دنبال تشکیل جلسه مجدد شورای عالی کار با هدف توافق بهتر بر 

سر تعیین حداقل دستمزد کارگری هستند.
وی با اشاره به اینکه مصوبه تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۳ بدون امضا نمایندگان جامعه کارگری 
بوده و باید نقض و جلسه جدید تشکیل شود، افزود: قصد جامعه کارگری اجماع است و اگر با 
شرایط پیشنهادی نمایندگان جامعه کارگری موافقت و عدد حداقل دستمزد کارگری ترمیم شود، 

اجماع اکثریت حاصل می شود.
عضو شورای عالی کار تاکید کرد: اگر درباره حقوق جامعه کارگری رأی گیری می شود باید با در 

نظر گرفتن پیشنهادهای این جامعه باشد.

سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی ایران:
کاهش ۸۰ درصدی تعداد شرکت های لبنی ایران

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران گفت: در پی سیاستگذاری ها 
تعداد شرکت های لبنی ایران از بیش از ۱۰۰۰ شرکت در دهه ۸۰ به حدود 

2۰۰ شرکت افت کرده است.
سید محمدرضا بنی طبا، سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران به خبرنگار ایلنا گفت: 
تولیدکنندگان محصولات لبنی بنا به درخواست سازمان حمایت از مصرف کنندگان، ستاد تنظیم 
بازار و دیگر ارگان های نظارتی قیمت محصولات لبنی را در ماه رمضان افزایش ندادند؛ این در 
حالیست که الزام تولیدکنندگان به افزایش حقوق و دستمزد از ابتدای سال ۱۴۰۳ به افزایش 
هزینه های تولید در روزهای ماه رمضان انجامیده و افزایش حقوق و دستمزد به افزایش دیگر 

هزینه های تولید به دلیل تورم افزوده شده است.  
وی افزود: افزایش حقوق و دستمزد کارگران در شرایطی که تولیدکننده اجازه افزایش قیمت 

محصول خود را ندارد به معنای پرداخت یارانه از جیب تولیدکننده است. 
بنی طبا خاطرنشان کرد: شعار سال جهش تولید است اما آنچه در عمل اتفاق می افتد ضربه زدن 
به تولید است در این شرایط صنعت لبنیات از دولتمردان انتظار دارد ضوابطی که خود مصوب 

کرده اند را محترم بشمارند و به آنها عمل کنند.
سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران اظهار کرد: وزارت جهاد کشاورزی باید هرچه 
زودتر نرخ خرید تضمینی شیر خام را اعلام کند تا براساس این نرخ به عنوان اصلی ترین عامل 
تاثیرگذار بر قیمت نهایی محصولات لبنی نرخ دیگر فرآورده ها نیز تعیین شود اما با اینکه ماه 
نخست سال ۱۴۰۳ رو به پایان است، هنوز هیچ اقدامی در این راستا صورت نگرفته است؛ در سال 
گذشته میزان افزایش قیمت محصولات نهایی در ماه چهارم سال به تولیدکنندگان ابلاغ شد در 

حالی که تولیدکننده از ماه نخست سال موظف است حقوق و دستمزد کارکنان را افزایش دهد.
حذف بیش از ۸۰۰ تولیدکننده لبنیات در دو دهه

بنی طبا یادآور شــد: متاسفانه افکار عمومی تغییر قیمت محصولات لبنی را برآمده از طمع 
تولیدکننده می دانند غافل از اینکه این سیاست های دولت است که به افزایش هزینه های تولید و 
در ادامه گرانی محصول تمام شده می انجامد.وی تصریح کرد: در پی همین سیاستگذاری هاست 
که تعداد شــرکت های لبنی ایران از بیش از ۱۰۰۰ شرکت در دهه ۸۰ به حدود ۲۰۰ شرکت 
افت کرده است.سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی درباره دلایل افزایش چندباره قیمت 
شماری از محصولات لبنی در سال گذشته گفت: قیمتگذاری شماری از محصولات صنعت 
لبنیات دســتوری و شماری دیگر غیردستوری است.وی افزود: در سال گذشته اعلام شد که 
محصولات مشمول قیمتگذاری دســتوری ۲۰ درصد و دیگر محصولات ۳۰ درصد افزایش 
قیمت داشته باشند و شرکت ها نیز این افزایش ۳۰ درصدی را بسته به سیاست های بازاریابی خود 

یکباره یا چندباره اعمال کردند اما از محدوده تعیین شده تجاوز نداشتند.
۱۰۰ هزار تن شیر خشک انبار شده است

وی در پاسخ به اینکه باور عمومی اینست که با کاهش مصرف لبنیات در ایران به دلیل کاهش 
قدرت خرید مردم این محصولات به بازارهای صادراتی جذب می شــود و به ضرر تولیدکننده 
نمی انجامد، توضیح داد: لبنیات محصولی فسادپذیر است و صادرات آن به راحتی ممکن نیست؛ 
همچنین امکان تبدیل آن به محصولات صنایع تبدیلی هم به راحتی و برای همه واحدهای 
تولیدی امکان ندارد.بنی طبا گفت: در حال حاضر حدود ۱۰۰ هزار تن شیر خشک انبارشده داریم و 
این نشان می دهد که صادرات محصولات صنایع تبدیلی هم آسان نیست، به ویژه که بازارهای 
صادراتی به شدت رقابتی هستند.سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی در نهایت تصریح 
کرد: کاهش ســرانه مصرف لبنیات به دلیل کاهش قدرت خرید مردم مشکل امروز صنعت 
لبنیات است و متولی حراست از قدرت خرید مردم هم تولیدکننده نیست بلکه مجلس، دولت و 

وزارتخانه های رفاه و اقتصاد و بانک مرکزی هستند.

اخبار کوتاه 

کمر مردم و بانک ها شکست

بازار سیاه فروش وام ازدواج 
حجت اله فرزانی کارشناس بانکی گفت: میزان 
افرادی که برای دریافت وام اقدام می کنند نسبت 
به میانگین تخمین زده شــده توسط قانون گذار 
ممکن است بیشتر باشد چراکه عده ای از افراد 
هستند که از سال های گذشته برای دریافت اقدم 
نکرده اند که همین خود می توان بار مالی بیشتری 
رابردوش بانک هــا بگذارد. تعداد صف منتظران 

برای دریافت تسهیلات را افزایش خواهد داد.
بانک مرکزی در سال گذشته بیش از ۲۰۰ هزار تسهیلات 
مالی را برای وام های ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرده است. 
بر اساس بودجه سال ۱۴۰۲، بانک مرکزی موظف بود حداقل 
۲۰۰ هزار تســهیلات را از کانال سپرده های قرض الحسنه 
شــبکه بانکی به این بخش اختصاص دهد و آمارها نشان 

می دهد که این تکلیف توسط بانک مرکزی انجام شده است.
آمارهای تازه تر بانک مرکزی نشــان می دهد که در سال 
گذشته، سیستم بانکی کشور معادل ۱۵۷ هزار و ۶۰۵ میلیارد 
تومــان وام ازدواج را به بیش از ۷۷۱ هزار متقاضی پرداخت 
کرده است. در پایان سال ۱۴۰۲، حدود ۱۴۹ هزار نفر متقاضی 
در صف انتظار برای دریافت وام بودند که نسبت به پایان آذرماه 
با کاهش قابل توجهی روبرو بود )۲۸۰ هزار متقاضی در صف 
انتظار(.در سال ۱۴۰۲، بانک های کشور حدود ۴۶ هزار میلیارد 
تومان به تسهیلات فرزند آوری اختصاص داده و این میزان 
تسهیلات به بیش از ۷۳۸ هزار متقاضی پرداخت شده است. 
تعداد متقاضیان در صف انتظار برای دریافت وام فرزند آوری در 
پایان سال گذشته به ۲۸۰ هزار نفر رسیده است و پرداخت وام 

به آن ها به سال ۱۴۰۲ منتقل خواهد شد.
قرض الحسنه ازدواج یک تکلیف است

حجت اله فرزانی کارشناس بانکی در گفت وگو با گسترش 

نیوز اظهار کرد: وام قرض الحسنه ازدواج، جنبه حمایتی دارد 
و عمدتاً از ســوی مجلس موردتوجه قرار داده می شــود. لذا 
موضوع قرض الحسنه ازدواج برای بانک مرکزی یک تکلیف 
است. در راستای این تکلیف با توجه به منابعی که بانک ها در 
دست دارند، رسیدگی به این موضوع انجام می شود. در بعضی 
از سال ها با دقت عمل کافی در بودجه بندی و در اختیار قرار 
گرفتن منابع قرض الحسنه می توانند بودجه بندی درستی را در 
این راستا انجام دهند. بعضی از سال ها به این موضوع توجه 
نمی شود و قاعدتاً وقتی منابع قرض الحسنه به درستی اختصاص 

پیدا نکند به نوعی ناترازی در این چرخه شکل می گیرد.
این کارشناس بانکی در ادامه گفت:  در سال های اخیر بسیار 
شاهد افزایش مبلغ قرض الحسنه بودیم درحالی که این افزایش 
مبلغ  با بودجه نزد بانک ها و شــعب بانکی کشور همخوانی 
نداشته است. به همین دلیل با بروز چنین اتفاقاتی صف های 
طولانی برای دریافت وام ازدواج تشکیل می شود.احتمال اینکه 
در سال ۱۴۰۳ نیز چنین صف هایی را شاهد باشیم، بالا خواهد 

بود. 
فرزانی بیان کرد: در فصل تعیین بودجه نیز نمایندگان مجلس 
با تصور اینکه اگر مبلغ وام قرض الحسنه ازدواج افزایش یابد 
جوانان نســبت به آن مشتاق تر می شوند، این مبالغ را اعلام 
می کنند؛ اما این موضوع نیازمند  آسیب شناســی است. این 
موضوع باید بررسی شود که آیا فقط جنبه مالی موضوع زندگی 
مشترک  منجر به کاهش تقاضای ازدواج در میان جوانان شده 
است یا سایر مسائل در این موضوع دخیل است؟ بنابراین منابع 
در اختیار بانک ها  برای وام ازدواج شاید خیلی با تکالیفی که در 
قانون در نظر گرفته  شده همخوانی نداشته باشد و ازاین جهت 
اســت که صف برای دریافت این تســهیلات شکل گرفته 
می شود. لذا با طولانی شدن صف زمان انتظار طولانی تر برای 

رسیدن به تسهیلات ایجاد می گردد.
وی گفت: باید نسبت تخصیص منابع در زمان تنظیم بودجه 
حساب شده عمل شود. اینکه فقط در فصل انتخابات مبالغ را 
افزایش دهیم و بدون توجه به شــرایط فعلی طرحی ناپخته 
به صورت  افزایش مبالغ تسهیلات را اعمال کنیم تبعاتی را در 
پی خواهد داشت که یکی از آن ها تشکیل صف های طولانی 
ازدواج اســت. این موضوع نیاز به مدیریت منابع درست دارد 
که باید با هوشمندی و ذکاوت مسئولان مربوط در این نظام 

صورت گیرد.
فرزانی گفت: بازپرداخت اقســاط طولانی مدت برای یک 
خانواده ای که تازه وارد  زندگی می شوند، سنگین است، بعضاً 
تعدادقابل توجهی از جوانان به فــروش وام ازدواج خود روی 
می آورند. این معضلی است که برای شبکه بانکی کشور اتفاق 
می افتد. فروش قرض الحسنه معمولاً به دنبال تصمیم گیری 
احساسی بدنبال افزایش مبلغ بالاتر در این بازار اتفاق می افتد. 
بنابراین ناتوانی جوانان از بازپرداخت اقساط چنین تسهیلاتی 

منجر به تشکیل بازار سیاه  می شود که عاقبت جالبی ندارد.
وی بیان کرد: معضل دیگر هم این اســت که چه میزان از 
جوانان توانسته اند میزان وام موردنظر را به طور کامل دریافت 

کنند. طبیعتاً خیلی تعداد محدودی است. بنابراین صرف اینکه 
مبلغ افزایش پیدا کند جوابگوی این نیاز نخواهد بود.

درآمد بانک ها از  وام های قرض الحسنه ای 
این کارشــناس بانکی در خصوص میزان مراجعه افراد به 
دریافــت وام ازدواج گفت: میزان افــرادی که برای دریافت 
وام اقدام می کنند نسبت به میانگین تخمین زده شده توسط 
قانون گذار ممکن است بیشتر باشد چراکه عده ای از افراد هستند 
که از سال های گذشته برای دریافت اقدم نکرده اند که همین 
خود می توان بار مالی بیشتری رابردوش بانک ها بگذارد. تعداد 

صف منتظران برای دریافت تسهیلات را افزایش خواهد داد.
وی در ادامــه بیان کرد: باید هم طرف عرضه و هم تقاضا 
در این رابطه مشــخص شود چراکه اگر فشار بروی بانک ها  
گذاشته شود. تا از سایر منابع خود برای پرداخت تسهیلات اقدام 
کنند بانک ها تحت فشار قرار خواهند گرفت.  درآمد بانک ها از  
این وام ها به صورت کارمزدی است و این هزینه تامین تکاپوی 
خود و تشــکیل پرونده خود را هم نمی دهند. لذا چون به این 
روش و بانک از سایر منابع برای ارائه تسهیلات استفاده کند و 
قطعاً در بحث درآمدی دچار نا ترازی می شود چراکه باید بابت 
منابعــی که در اختیار گرفته هزینه کند ولی درآمد کافی را با 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه نمی تواند کسب کند و عملًا 
بانک ها دچار زیان می شوند. دود استفاده از منابع بانکی به چشم 
اقتصاد خواهد رفت. چراکه اگر بانک ها دچار نا ترازی شوند آثار 

تورمی خواهد داشت.
بانک مرکزی بر اســاس قوانین حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، حقوق معلولان، جهش تولید دانش بنیان، ساماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی و قوانین دیگر، موظف است از محل 
سپرده های قرض الحسنه )شامل سپرده های جاری و پس انداز 
شــبکه بانکی، به جز بانک های قرض الحسنه(، پس از کسر 

سپرده قانونی، تسهیلات مالی را به مبلغ حداکثر سه میلیون 
میلیارد )۳.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال برای قرض الحسنه 
ازدواج، فرزند آوری، ودیعه، خرید یا ساخت مسکن و سایر موارد 
تعیین شده در قوانین فوق اختصاص دهد. این تسهیلات باید 
از طریق بانک های عامل )با تشخیص شورای پول و اعتبار( 
پرداخت شود. تسهیلات قرض الحسنه ازدواج )طبق ماده ۶۸ 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت( شامل تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج برای زوجینی که تاریــخ ازدواج آن ها 
پس از تاریخ ۱ فروردین ۱۴۰۱ اســت، به مبلغ ســه میلیارد 
)۳.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال با دوره بازپرداخت ۱۰ ساله. تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج برای زوجان زیر ۲۵ سال و زوجین زیر 
۲۳ سال به مبلغ سه میلیارد و پانصد میلیون )۳.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 

ریال است.
گزارش ها نشان می دهد که در تابستان سال ۱۴۰۲ بیشترین 
میــزان پرداخت وام های ازدواج و فرزند آوری صورت گرفت. 
این افزایش پرداخت تسهیلات به دستور رئیس جمهور بود که 
بانک مرکزی اطلاعیه ای به بانک ها ابلاغ کرد و تأکید شد تا 
تسهیلات ازدواج و فرزند آوری افزایش یابد و صف متقاضیان 

در صف انتظار تا پایان شهریورماه کاهش یابد.
در طول تابستان سال گذشته، میانگین ماهیانه حدود ۱۸ هزار 
تسهیلات ازدواج و ۴.۵ هزار تسهیلات فرزند آوری پرداخت 
شد. در مقابل، در ماه های دیگر میزان پرداخت تسهیلات در 

سطح کمتری قرار داشت.
در حال حاضر نگرانی زوجین برای رسیدن نوبت برای استفاده 
از این تسهیلات بسیار بیشتر از میزان مبلغ مصوب است چراکه 
باوجود تورم موجود در کشور هرچه سریع تر بتوان به این مبلغ 
دست پیدا کرد اســتفاده بهره ی می توان برد تا یک سال در 

انتظار ماند و بیشتر از سال گذشته ان را دریافت کرد.

آیین نامه وزارت نیرو برای خاموشی 
چاه ها مغایر با شعار سال است

نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس:

نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس 
گفت: وزارت نیرو آئین نامه ای را ابلاغ 
کرده که به موجب آن باید پنج ساعت 
چاه های کشاورزی خاموش شود که این 

کار برخلاف شعار سال است.
 محسن زنگنه در جلسه علنی دیروز مجلس 
در تذکری شــفاهی، اظهار کــرد: وزارت نیرو 
آئین نامه ای را ابلاغ کرده که بر اســاس آن باید 
پنج ساعت چاه های کشاورزی خاموش شود که 

این آئین نامه باعث گلایه کشاورزان شده است.وی توضیح داد: وزارت نیرو در حالی این آئین نامه را ابلاغ 
کرده که امسال به نام جهش تولید با مشارکت مردم نام گذاری شده و این کار مغایر با شعار سال است. 

این کار به تولید کشور در عرصه کشاورزی ضرر می زند.
نماینــده مردم تربت حیدریه در مجلس تصریح کرد: نتیجه اینگونه تصمیمات قطعاً نابودی تولید، 
کشاورزی، افزایش حاشیه نشینی و خالی شدن روستاها از سکنه است. این در حالی است که برخی از 

آقایان پشت تریبون می گویند برق شهرهای بزرگ قطع نشده است.
به گزارش مهر،زنگنه تاکید کرد: این تصمیمات بخشی به تولید ضربه می زند. وزارت نیرو سال گذشته 
قول داد که ۷ هزار مگاوات تولید برق داشته باشد، اما امسال بیش از سال گذشته می خواهد خاموشی 

را به کشاورزان تحمیل کند.

 شرکت های بزرگ فروش موبایل 
به پلیس امنیت اقتصادی احضار شدند

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا:

رئیس پلیس امنیــت اقتصادی فراجا 
گفت: همه شــرکت های بزرگ فروش 
تلفن همراه بــرای احزار هویت و نوع و 
شیوه فعالیت خود به پلیس احضار شدند 
و این شیوه برای دیگر شرکت ها نیز در 

حال انجام است.
به گزارش بازار، ســردار حســین رحیمی درباره 
بازدارندگی از وقوع تخلف در فروش تلفن همراه و 
نظارت مستمر بر بازار این کالا، اظهار داشت: پلیس 

امنیت اقتصادی سه ماه پیش از متواری شدن مالک کوروش کمپانی، هشدار داده بود ولی به دلیل اینکه تا آن 
زمان فرد یادشده اقدام مجرمانه ای انجام نداده بود، مجوزی به پلیس برای برخورد داده نشد.رئیس پلیس امنیت 
اقتصادی درباره باقی شرکت های فروش تلفن همراه گفت: این شرکت ها فراخوانده و احضار شدند تا درباره نوع 
فعالیت و منابعی که از مردم دریافت کردند، شفاف سازی کنند.سردار رحیمی به موضوع جلوگیری از زیان مالی 
خریداران تاکید کرد و افزود: از این پس از شرکت های بزرگی که در این زمینه و به شیوه فروش مدت دار عمل 
می کنند ضمانت دریافت خواهد شد.وی اضافه کرد: یکی از این شرکت ها که در شمال کشور مستقر است نیز به 
پلیس امنیت اقتصادی احضار و ضمانت های لازم از او دریافت شد.رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا در پاسخ به 
ممنوعیت خروج مالکان چنین شرکت هایی نیز گفت: تا زمانی که جرمی از سوی این افراد محرز نشود نمی توان 

از حقوق شهروندی و تجاری آنان جلوگیری کرد اما پلیس تدابیری اندیشیده که نظارت ها کامل و جامع باشد.

 بابت گرانی ها
 پاسخی برای مردم نداریم

میرتاج الدینی در تذکر شفاهی:

نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس با انتقاد از وضعیت گرانی ها گفت: ما 
در این زمینه پاسخی برای مردم نداریم؛ امروز کنترل تورم به عنوان یک دستورالعمل 

اصلی است اما چرا حاصل نمی شود و باید عوامل این موضوع خشکانده شود.
سید محمدرضا میرتاج الدینی نشست دیروز مجلس در تذکری خطاب به وزیر نیرو گفت: قطعی 
روزانه ۵ ســاعت برق چاه های کشاورزی تنها به ضرر تولید است و با شعار سال که جهش تولید 
و مشــارکت مردم است، ســازگاری ندارد لذا نباید قطعی برق در شهرها را با قطعی برق چاه های 
کشاورزی جبران کرد که به تولید ضربه می زند و انتظار داریم هرچه زودتر این آیین نامه اصلاح شده و 
کشاورزان بتوانند به اندازه لازم از برق استفاده کنند.نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس در 
ادامه با انتقاد از وضعیت گرانی ها گفت: ما در این زمینه پاسخی برای مردم نداریم؛ امروز کنترل تورم 
به عنوان یک دستورالعمل اصلی است اما چرا حاصل نمی شود و باید عوامل این موضوع خشکانده 
شود.به گزارش ایلنا، وی در ادامه با بیان اینکه دولت طبق فرمایشات رهبری در زیرساخت ها کارهای 
چشمگیری انجام داده که قابل تقدیر است اما در رفع مشکلات معیشتی مردم توفیق لازم به دست 
نیامده، عنوان کرد: باید به صورت همه جانبه برای کنترل تورم، اقداماتی انجام داد و یا برای حفظ 
قدرت خرید مردم از راهکارهایی مانند کالابرگ الکترونیکی که مصوب مجلس است، استفاده کرد.
میرتاج الدینی ادامه داد: دولت تاکنون راه های مختلفی را برای اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی رفته 
است اما هیچ کدام رضایت مردم را به دست نیاورده لذا لازم است پیشنهادات نمایندگان که برای 
حل این موضوع مفید است مورد توجه قرار گیرد. همچنین لازم است قیمت کالاهای یارانه ای به 

تثبیت برسد.

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: اگر ما تورم را 
کنترل نکنیم، تورم ما را کنترل می کند بنابراین نیاز است برای 
این موضوع چاره اندیشی شود تا وضعیت اقتصادی مردم بدتر 

نشود.

 عبدالرضا مصری در نشست دیروز مجلس گفت: با توجه به اینکه مرحله 
دوم لایحه بودجه ۱۴۰۳ توسط دولت تقدیم مجلس شد بنابراین نمایندگان 
تا پایان روز جمعه فرصت دارند همه پیشــنهادت خودشان را ثبت کنند تا 
کمیســیون تلفیق هفته آینده گزارش این موضوع را در صحن علنی ارائه 

کنند.به گزارش ایلنا،وی ادامه داد: برخی نمایندگان در مورد افزایش قیمت 
ارز و دلار تذکراتی داشتند بنابراین نیاز است دولت به این موضوع توجه داشته 
باشد اگر ما تورم را کنترل نکنیم، تورم ما را کنترل می کند بنابراین نیاز است 

برای این موضوع چاره اندیشی شود تا وضعیت اقتصادی مردم بدتر نشود.

مصری نایب رئیس مجلس:

تورم را کنترل نکنیم، تورم ما را کنترل می کند!

بیمه ها کارآمد نیستند
کریمی، معاون درمان وزارت بهداشت، ناکارآمدی بیمه ها را یکی از چالش های اصلی 

نظام سلامت کشور دانست.
به گزارش بازار، سعید کریمی گفت: درست است همه مردم کشور بیمه هستند ولی متأسفانه بیمه های 

ما کارآمد نیستند.وی با طرح این سوال که آیا می دانید بیمه ها در پرداخت ها چقدر تأخیر دارند، افزود: در 
بخش بستری دانشگاه ها مطالبات گسترده ای دارند و در پرداخت از جیب مردم خیلی از خدمات را بیمه ها 

نمی توانند پوشش بدهند.

کریمی گفت: قرار است بیمه حمایت کند که مردم از جیب پرداخت نکنند اگر بیمه ها کارآمد نباشند بار آن 
روی دوش مردم، کادر درمان و مراکز درمانی قرار می گیرد و مطالبات آنها عقب می افتد و از آن طرف هم 

پرداختی از جیب مردم افزایش پیدا می کند.


